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First Lecture. 

Phonetics and Phonology 
 

Phonetics and Phonology 
 

1. All the sounds we make when we speak are the result of muscles contracting. 
The muscles in the chest that we use for breathing produce the flow of air that 
is needed for almost all speech sounds; muscles in the larynx produce many 
different modifications in the flow of air from the chest to the mouth. 

 

التننس   إنتنا ت التني قني الصندر والتني تمنتيدم قني . اللاتن حن نتكلم ناتجة عنن تواقنا اللاتن تالتي نصدرها ون الأصواتجميع  .1
 ( تنتج عدة تغيرات قني الهنواء المتندقا منن الصندرlarynx. اللات ت التي قي الحنجرة )الك م أصواتالهواء نحتاجها لكل ويرو  
 الى السم.

 
 

2. After passing through the larynx, the air goes through what we call the vocal 
tract, which ends at the mouth and nostrils. Here the air from the lungs 
escapes into the atmosphere. 

 

نتهني ي والنذ ( vocal tract) (الصوتي الجهاز( , يذهب الهواء من ي ل ما يممى ب )larynxالحنجرة ) عبر الصوت مروربلاد  .2 
 .ييارجالمحيط ال( الى lungs) تينواء من الرئ(. وهنا ينسذ الهnostrilsعند السم و اليياشيم )

 

3. We have a large and complex set of muscles that can produce changes in the 
shape of the vocal tract, and in order to learn how the sounds of speech are 
produced it is necessary to become familiar with the different parts of the vocal 
tract. These different parts are called articulators, and the study of them is 
called articulatory phonetics. These parts are: 

 

صنوات , ومنن اجنل ملارقنة كينت تننتج اايالصنوتالجهناز نحن نمتلك مجموعة عت ت كبيرة وملاقدة يمكنها عمل تغييرات قي شنكل  .3
ودرامنة هنذ   articulators) النطنا اعتناءالميتلسنة تمنمى ) الأجنزاءالميتلسنة للجهناز الصنوتي. هنذ   الأجنزاءنتلارت علنى  أنابد 
 :تممى عتاءاا

 (articulatory phonetics) ( اللسظي الأصواتعلم).  وهي كالتالي :عددها مبلاه هذ  ااعتاء 
 

4. i) The pharynx is a tube which begins just above the larynx. It is about 7cm 
long in women and about 8 cm in men, and at its top end it is divided into 
two, one part being the back of the mouth and the other being the beginning 
of the way through the nasal cavity.  
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4. i- (البللاومpharynx:  )  سم عند الرجال 8 وحوالي سم عند النساء 7وهو المجرى الذ  يبدأ مباشرة أعلى الحنجرة , وطوله تقريبا  ,

 nasalالتجويت الأنسي )ونهايته اللالوية تنقمم إلى قممين , الجزء الأول يكون يلت السم والآير يكون قي بداية الطريا المؤد  إلى 
cavity.) 

ii) The velum or soft palate is seen in any diagram in a position that allows air to 
pass through the nose and through the mouth. In speech it is raised so that air 
cannot escape through the nose.  

 

 

ii -  أوالغشاء ( اللهاة اللينةThe velum or soft palate):   الأننتلاية تمنم  للهنواء بنالمرور عبنر رى قي ا  تيطيط ويكنون قني وتني 
 .الأنتالحديث ترتسع اللهاة بحيث ا يمكن للهواء أن ينسذ عبر  أثناءعبر السم, و 

 

       
 
 
 

iii) The hard palate is often called ‘the roof of the mouth’. You can feel its smooth 
curved surface with your tongue.  

iii -  الصلبة أو )الحنك( اللهاة (the hard palate:)  
 تشلار بمطحه الأمل  المقو  بوامطة اللمان. أنتمتطيع  ,""The roof of the mouth" الفم "سقف ممىي وعادة  

 

iv) The alveolar ridge is between the top front teeth and the hard palate. You can 
feel its shape with your tongue. Sounds made with the tongue touching here 
(such as t and d) are called alveolar.  

 

iv - الزاوية الماكنة (the alveolar ridge )تشلار بشكله بوامطة م ممة اللمان  أن. تمتطيع اللالوية والحنك الأمنانكون بين مقدمة ت
 .الماكنة الأصواتتممى  T & D الأحرت مث  عند نطا , ااصوات الناتجه عن م ممة اللمان لهله
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V) The tongue is, of course, a very important articulator and it can be moved into 
many different places and different shapes. It is usual to divide the tongue 
into different parts: tip, blade, front, back and root. 

V - ( اللمانtongue: )  وللادة اشكال ميتلسة , عادة  ي قمَّنم اللمنان  ميتلسة أماكنالتحرك للادة  وبإمكانهنطا مهم جدا  عتوهو بالطبع
 .اللاريض, مقدمة اللمان والمؤيرة , والجذر أورأ  اللمان, الجزء الممط  إلى عدة أجزاء: 

 

vi) The teeth (upper and lower). Sounds made with the tongue touching the front 
teeth are called dental.  

vi - الأمننان (the teeth اللالوينة والمنسلية( )upper and lower) :اللالوينة  للأمننانالتني تننتج منع حركنة م ممنة اللمنان  الأصنوات
 .(dentalتممى )

 

vii) The lips are important in speech. They can be pressed together (when we 
produce the sounds p, b), brought into contact with the teeth (as in f, v), or 
rounded to produce the lip-shape for vowels like u: . Sounds in which the lips 
are contact with each other are called bilabial, while those with lip-to –teeth 
contact are called labiodentals.  

 

vii - الشستين (the lips) الأصواتبلاض  لإنتا تت م  مع بلاض  أنقي الحديث, ممكن  مهمة أيتا ( مثل الحروتP & B وتممى )
مثنل حنروت  أصنوات لإنتنا  الأمننانالشنسا  منع  تت م  أن. ومن الممكن (bilabial) الحروت الشسهية الأصواتتلك 
(F & V وتممى  )(Labiodentals) مثل  اللالةحروت بلاض بشكل ممتدير لتنتج  أو ملتسة الشسا تكون  أن, ومن الممكنU . 
 

We have also to remember that the nose and the nasal cavity are a very important 
part of our equipment for making sounds. But we cannot describe the nose and the 
nasal cavity as articulators in the same sense as (i) to (vii) above.  

 الأجزاءللنطا مثل  اعتاءاعتبارها  يمكن ا , ولكنااصوات  لإنتا مهمة  أجزاءتلاتبر  الأنسياانت و والتجويت  أننتذكر  أنوهنا ابد 
 .أع  المذكورة 
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Second Lecture 

1. The first point at which the flow of air can be modified, as it passes from the 

lungs, is the larynx (you can feel the front of this, the Adam's apple, protruding 

slightly at the front of your throat)„ in which are located the vocal folds or focal 

cords). 

( )تمنتطيع ان تشنلار بنذلك عنندما The larynxالنرئتين هنو البللانوم )النقطة ااولى التي يمكنن ان يتغينر قيهنا الهنواء الناقنذ بلاند تجناوز   -1
  .والتي توجد بها الحبال الصوتيه" يوجد بروز الى حد ما قي مقدمة الحلا(  the Adam's appleتنطا اللابارة "

 

a. The vocal folds may lie open, in which case the airstream passes through them 

unimpeded. Sounds which are made when the focal folds are open are called 

voiceless sounds. Thus, /s/ is a voiceless sound 

(. الاصوات التي تصدر عنددما unimpededالحبال الصوتية قد تكون مفتوحة, وهو ما يجعل الهواء يمر من خلالها )بدون عوائق  - أ
 .voiceless soundوالذي يعتبر  s(. مثلا عند نطق الحرف voiceless soundsتكون الحبال الصوتية مفتوحة تسمى )

 

b. The focal folds may be brought together so that they are closed, and no air may 
flow through them from the lungs. When the air comes from the lungs the build up 
of air pressure underneath this closure is sufficient to force that closure open. But 
the air pressure then drops and the muscular pressure causes the folds to close 
again. The sequence is then repeated very rapidly and the results in what is called 
vocal folds vibration this vibration is felt when you put your fingers to your larynx 
and produce a sound like /z/. Sounds which are produced with this vocal folds 
vibration are said to be voiced sounds whereas sounds produced without such 
vibration are said to be voiceless. 

وتية قنند تقتننرب لبلاتننها وتكننون مغلقننة, وا تمننم  للهننواء الناقننذ مننن الننرئتين بننالمرور مننن ي لهننا. لكننن تننغط الهننواء تحننت هننذا الحبننال الصنن - ب
ااغن ا كنناقي لستحننه, لكننن بلانند ذلنك ينننيسض تننغط الهننواء, ممننا يجلانل تننغط اللاتنن ت يتمننبب قنني اغن ا الحبننال الصننوتية مننرة أيننرى, 

(. هنذا ااهتنزاز يمكنن ان تشنلار vocal folds vibrationعنهنا منا يمنمى بناهتزاز الحبنال الصنوتية )اللاملية تتكرر بشكل منريع جندا  ويننتج 
 voiced. هذ  ااصوات التي تكون مع اهتزاز الحبال الصوتيه تممى )/z/به عندما تتع اصابلاك قي منطقة البللاوم وتقوم بنطا الحرت 

sounds بينما ااصوات التي تكون بدون اهتزاز تممى ,)(voiceless.) 
 

 This distinction will constitute the first of the three descriptive parameters by 

means of which we will describe a given consonantal sound: we will say, for 

any given consonant, whether it is voiced or voiceless. 

 ( هذا التسريا بينvoiced & voiceless موت يشكل الوصت ااول منن ث ثنة عوامنل وصنسيه , وهنذا يلانني انننا منوت نصنت )
 .voiced or voicelessكل حرت ملاطى هل هو 
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2. To transcribe speech sounds, phoneticians use International Phonetic Alphabet 

(IPA). 

( international phonetic alphabet)الحننروت الصننوتيه الدوليننة( ) لكتابنة او تنندوين اصننوات الكنن م, علمنناء الصننوتيات يمننتيدمون -2
(IPA.) 

 

3. Place of Articulation  

We will refer to the points at which the flow of air can be modified as places of 

articulation. We have just identified the vocal folds as a place of articulation; since 

the space between the vocal cords is referred to as the glottis, we will refer to sounds 

produced at this place of articulation as glottal sounds. There are many other places 

of articulation; we will identify a further seven 

 مكان النطا : -3
لى النقاط التي يمكن للهواء المتدقا أن يتغير كمكان النطا. قمنا بتلارينت الحبنال الصنوتية كمكنان للنطنا, وحينث ان الممناقه موت نشير ا

 glottal(, مننوت نشننير ل صننوات الناتجننة مننن هننذا المكننان بااصننوات المزماريننة )glottisبننين الحبننال الصننوتية تشننير وكمنهننا )مزمننار 
soundsن النطا , موت نقوم بتلاريت مبلاة منها:(. هناك اللاديد من اماك 

 

  Bilabial sounds. Sounds in which the airflow is modified by forming a 

constriction between the lower lip and the upper lip are referred to as bilabial 

sounds. An example is the first sound in pit and bite . 

 ااصنوات ال( شنسهيةbilabial sounds: )  وهني ااصنوات التني تتشنكل باانقبناض بنين الشنستين اللالينا والمنسلى ويشنار لهنا ب ااصنوات
 .pit and bite(. مثال على هذا النوع هو بداية الصوت عند نطا bilabial soundsالشسهية )

 

 

 

 

Bilabial 
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 Labio-dental sounds. Sounds in which there is a constriction between the lower 

lip and upper teeth are referred to as labio-dental sounds. An example is the 

first sound in fit and very.  

 dental sounds-Labio:  وهني ااصنوات التني تكنون بم ممنة الشنسة المنسلى ل مننان اللالينا وتمنمىdental sounds-Labio .
 . fit and veryلصوت عند نطا الحرت والمثال عليها هو بداية ا

 

 

 

 Dental sounds. Sounds in which there is a constriction between the lip of the 

tongue and the upper teeth are referred to as dental sounds. An example is the 

first sound in thin. 

 Dental sounds :ممنة مقدمنة اللمنان باامننان اللالوينة وتمنمى وهني ااصنوات التني تكنون بم Dental sounds مثنال عليهنا اول .
 .thinكلمة 

 

 

 

 

 

 

Labio-dental 

 

dental 
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For the remaining places of articulation, let us distinguish between the tip, the blade 

of the tongue, the front of the tongue and the back of the tongue. Let us distinguish 

various points along the upper part of the mouth. We will identify four different 

areas. The alveolar ridge (the hard, bony ridge behind the teeth, the hard palate 

(the hard, bony part of the roof of the mouth, the palate-alveolar (or post-alveolar) 

region (the area in between the alveolar ridge and the hard palate), and the velum 

(the soft part at the back of the roof of the mouth, also known as the soft palate. 

للمان, ايتا نسنرا بنين نقناط ميتلسنه وعديندة قني المتبقي من اماكن النطا , دعونا نسرا بين مقدمة اللمان والجزء اللاريض من اللمان وَمؤيرة ا
 :  اربلاة مناطا ميتلسةالجزء اللالو  من السم. موت نتلارت على 

 Alveolar ridge: .وهي الزاوية الصلبه يلت اامنان 
 The hard palate :.وهو الجزء الصلب من مقت السم 
 alveolar-alveolar or post-The palate: ( المنطقة التي بينlveolar ridgethe a( الزاوية الصلبه يلنت اامننان و )the 

hard palate.الحنك ) 
 The velum :( المنطقة اللينة التي تكون قي مؤيرة مقت السم وتلارت ايتا بنthe soft palate.) 

 

 

 

 Sounds in which there is a constriction between the blade of the tongue and the 

palate-alveolar (or post-alveolar) region are called palate-alveolar sounds. An 

example is the first sound in ship. 

  

  ( ااصوات التي تكون بم ممةthe tonguethe blade of ( الجزء اللاريض من اللمان لن )alveolar-the palate المنطقة )
 . ship( . مثال : اول صوت قي كلمة Palate-alveolar soundsالتي بين اامنان والحنك تممى )
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 Sounds in which there is a constriction between the front of the tongue and the 

hard palate are called palatal sounds. An example is the first sound in yes. 

 ( ااصوات التي تكون بم ممة مقدمة اللمانthe front of the tongue( للحنك )the hard palate" تممى )palatal 
sounds " مثال : اول صوت قي كلمة .yes. 

 

 

 

 

 Sounds in which there is a constriction between the back of the tongue and the 

velum are called velar sounds. An example is the first sound in cool, go. 

 " ااصوات التي تكون بم ممة مؤيرة اللمانthe back of the tongue" للمنطقة التي بمؤيرة مقت السم  " the velum  تممى "
"velar sounds مثال : اول صوت قي كلمى ."cool  اوgo. 

 

 
 

 
Done by: trook8 

palatal 

velar 


